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T letu 1897. je sklenil zgraditi tedanji občinski svet 
mestno elektrarno in je načrt tudi izvršil. Odločili 
so se postaviti elektrarno na neprimernem kraju v 
Slomškovi ulici. Danes občuti elektrarna, da ni eko
nomično črpati iz vodnjaka vodo za napajanje kotlov, 
še manj pa za kondenzacijsko vodo turbine. Zgodilo 
se je že, da je primanjkovalo vode iz vodnjaka, tedaj 
porablja elektrarna vodo iz mestnega vodovoda, ki 
je tudi napeljan v centralo. 

Vsakemu se čudno zdi, da je treba voziti premog 
s kolodvora v elektrarno. Koliko bi pridobila cen
trala, če bi stala od vodi in železnici ter bila zvezana 
po tiru s kolodvorom. 

Na tisoče vagonov premoga je zvozila elektrarna s 
kolodvora v Slomškovo ulico. 

Pri zadnjem povečavanju se ni izplačalo prestav
ljati parno centralo kam drugam, ker ne more imeti 
elektrarna dveh ločenih obratov in mora misliti na to, 
da bo sedanja centrala itak v rezervi. 

Leta 1897. so postavili dva parna stroja po 200 k. s. 
direktno zvezana s dinamo-stroji za obratno napetost 
300 voltov s pripadajočimi kotli. 

Konsumentov elektrarna takrat ni imela, posredo
valec je dobil za vsako žarnico goldinar. Bili so še 
skrajno slabi časi za električno energijo. Elektrarna 
je tedaj obratovala samo ponoči, podnevi pa je poči-

vala. V letu 1899. pa je bilo treba vendar montirati 
že drugi parni stroj s 400 k. s. 

Leta 1901. je bila zgrajena cestna železnica, ki je 
pripomogla, da je obratovala elektrarna stalno tudi 
podnevi. Cestna železnica porablja 500 voltov nape
tosti, zato so takrat postavili v elektrarni pretvarjalec, 
ki je izpreminjal napetost 300 voltov v 500 voltov. 

Konsum na električnem toku je narasel in leta 
1905. je občina kupila parni stroj za 800 k. s. 

Z vsemi naštetimi stroji z učinkom 1600 k. s. je de
lovala elektrarna do leta 1925. 

Vsem so še znani časi, kako je omejevala mestna 
elektrarna tok nekaj leta pred povečanjem z Dieslo-
vimi motorji; vsak je bil vesel, če je mogel dobiti 
električno razsvetljavo. Neznosne so bile razmere za 
obrtnike in za privatnike. 

Elektrarna je uvedla takrat tarifo, po kateri je bil 
tok dražji, če ga je konsument več porabil. S tem je 
mogla preprečiti naraščanje konsuma, ker toka ni 
imela dovolj. 

V letu 1924. je sklenil občinski svet pod županom 
dr. Peričem, da poveča mestno elektrarno. Bavil se 
je z vodno centralo na Savi. Začele so se debate o 
elektrifikaciji Ljubljane. Nastopili so razni strokov
njaki in kritizirali vse naprave. Projekt vodne cen
trale na Savi v Medvodah so strokovnjaki tedaj raz-
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bili. V debatah je prišlo tako daleč, da Sava že sploh 
ni imela vode, dokazovali so, da se lahko iz Medvod 
dobi ob času minimalne vode le ca. 1200 k. s. 

Drugi projekt je bil na Savi v Tacnu. Geolog trdi, 
da vodi preko Tacna potresna cona. Ta projekt pred
videva veliko akumulacijo vode. 

Ljubljana pa se je zanimala za vse vodne projekte 
ter ima vložen projekt na Savi v Medvodah, za Kam
niško Bistrico in ob potoku Otavščici v Peklu pri 
Borovnici. V mestu pa se živo zanima za centralo na 
Ljubljanici. Dosegla do danes še ni nobene vodne 
pravice, želeti pa bi bilo, da bi se zgradil kak večji 
vodni projekt ter bi bila Ljubljana preskrbljena z 
električno energijo za nekaj let. 

Nekateri strokovnjaki so priporočali tedaj občini 
Falo. Ta varianta ni našla zagovornikov. 

Za tedanjim občinskim svetom je prevzel občinske 
posle gerentski svet pod predsedstvom g. dr. Puca. 

Gerentski svet je takoj započel vprašanje elektri
fikacije. Strokovnjaki so se začeli prepirati, katera 
je najugodnejša rešitev elektrifikacije mesta Ljub
ljane, vsak je predlagal svojo varianto. Gerentski 
svet pa se je odločil postaviti po nasvetu zbora do
mačih in tujih strokovnjakov Dieslove motorje, da 
zadosti takoj potrebi po električni energiji. V febru
arju 1925 so bili stroji naročeni. Do novembra istega 
leta je bila stavba sezidana, stroji postavljeni in cen
trala v obratu. 

Tedaj je porabilo elektrarniško vodstvo priliko ter 
uvedlo nov sistem trofaznega toka. V centrali se odtlej 
proizvaja tok 6000 voltov in v transformatorskih po
stajah transformira na 380 voltov za moč in 220 
voltov za luč. Preurediti je bilo treba na periferiji 
mesta vse omrežje za istosmerni tok v omrežje za 
trofazni tok. 

Prejšnja napetost za istosmerni tok 300 voltov za 
moč in 150 voltov za luč, ki je še danes v sredini 
mesta, ni zadostovala za periferijo ter je ponekod že 
luč prav slabo gorela. 

Treba pa je bilo misliti tudi na industrijo, zato se 
je odločila občinska uprava leta 1928., da razširi 
elektrarno z večjo parno turbino s pripadajočimi kotli. 

Parne turbine 
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Za zimo 1. 1925/26. je imela Ljubljana zopet dovolj 
električnega toka za luč in malo obrt. 

Ljubljana je razširila svoje električno omrežje tudi 
po okoliških občinah. Danes oddaja tok v občino Mo
ste, Jezico, Vič in Rudnik. V zadnjem času je elek
trarna kupila od Električne zadruge v štepanji vasi 
električno omrežje. 

Od leta 1925., ko je elektrarna postavila Diesla, ni 
mirovala prav nič. Ekonomizirala je ves obrat, videla 
je, da se izhaja mnogo ceneje z drobnim premogom, 
zato je dala vgraditi v vse stare kotle (6) rešetke za 
droben premog. Usj)eh ni izostal. Tudi je do tega leta 
obratovala brez pregrevačev. Z namenom, da zniža 
obratne stroške, je montirala v vse parne kotle pre-
grevače. 

Tudi to povečanje se je izvršilo in aprila 1930 je 
pričela turbina obratovati. Elektrarniško ravnatelj
stvo je porabilo vsako priliko, da je preklopljevalo 
konsumente z istosmerne strani na trofazno stran 
ter se trajno trudi preklopiti čimveč konsumentov 
na novi sistem. 

Zgradilo se je v zadnjem letu že transformatorske 
postaje po sredini mesta ter je dana možnost, da se 
že tukaj opušča istosmerni tok. Nove postaje so: Pod 
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Podravnaielj ing. Stanko Sonc, ki 
je po smrti ravnalelja Ciuhe pre

vzel vodstvo elektrarne Motor-generator 
Ravnalelj elektrarne 

Alojz Ciuha 

trimostjem, v nebotičniku in tobačni tovarni. Danes 
je že 2/.i konsuma na trofaznem sistemu. 

Največ je zvečer porabila elektrarna v letu 1925. 
1054 kilovatov in 1932. 2772 kilovatov; turboagregat 
je bil že popolnoma obtežen. 

Zelo potrebno je, da si priskrbimo potreben elek
trični tok. Z ozirom na današnje razmere bi bilo naj
bolj priporočljivo zgraditi vodno napravo na visoki 
tlak ob potoku Otavščici v Peklu pri Borovnici. 

če pa tega ne bi mogli izvršiti v najkrajšem času, 
pa je skrbeti za to, da razširimo sedanjo centralo. 

Zadeva pa je nujna ter ne prenese več odlašanja, 
zato je prepotrebno, da se odločimo čimprej. 

Poglejmo, kako se razvija elektrarna in naraščajo 
njeni konsumenti: pred razširjenjem elektrarne z 
Diesel-motorji je imela 3265 konsumentov in konec 
leta 1932. jih je štela 14.175. 

Leta 1925. je proizvajala 2,183.264 kilovatnih ur 
in v letu 1932. že 7,280.000 kilovatnih ur. 

Razvoj podjetja je videti tudi na žarnicah, ki so jih 
priključili konsumentje. Leta 1925. je štela elektrarna 
na omrežju 56.088 žarnic, danes jih ima priključenih 
126.000. Povečala se je temeljito javna razsvetljava. 
Od leta 1925. do 1932. je montirala ljubljanska elek
trarna 1150 javnih svetilk. Samo v zadnjem letu 
1932. se je pomnožila razsvetljava za 102 svetilki. 

V letu 1932. je elektrarna zelo ojačila javno raz
svetljavo. Pomnožila je obločnice v Prešernovi ulici. 
V Gradišču in na Rimski cesti je montirala 8 novih 
obločnic, po Karlovški cesti 10, od glavnega kolo
dvora do Šmartinske ceste je montiranih 9 novih 
obločnic. 

Na raznih križiščih cest so nameščene močne sve
tilke. V letu 1931. je zahtevala javna razsvetljava 
ca. 370.000 kilovatnih ur in v letu 1932. ca. 550.000 
kilovatnih ur. 

Tudi je videti razvoj podjetja v motorjih. V letu 
1925. se je rabilo v Ljubljani 526 motorjev in venti
latorjev, danes pa jih je 1392. 

V zadnjih letih je znižala občinska uprava cene 
električnemu toku, kolikor je to mogoče v današnjih 
razmerah. Dobrodelnim zavodom oddaja elektrarna 
tok po Din 3'— za 1 kilovatno uro za razsvetljavo. 

Elektrarna je uvedla ugodno tarifo za industrijo. 
Tudi se je pocenil tok za reklamno razsvetljavo ter 
razsvetljavo izložb. Ne smemo pozabiti tudi na ugod
nost nočnega toka. Za ogrevalne svrhe fbojlerje) pro
daja elektrarna tok med 20. in 6. uro po Din 0'60 za 
k\Vh. 

Nihče ne more trditi, da se ni storilo vse, kar se 
je v tem času moglo storiti za znižanje cen električ
nemu toku. 

Iz podanih številk je razviden dosedanji razvoj 
mestne elektrarne, ki dokazuje dovolj nazorno, da je 
podjetje v trajnem napredovanju. Pred skoro 37 leti 
ustanovljena elektrarna se je iz svojih skromnih po-
četkov in razvojnih dobrin in pogreškov razvila v 
veliko podjetje, ki ima izdatno zaslugo, da se je Ljub
ljana razvila v mesto, kjer se je tudi naše gospodar
stvo lahko primerno dobro razvijalo. Skoro v vseh 
stanovanjih je električna razsvetljava izpodrinila pe
trolejko, električna ulična razsvetljava se stalno raz
širja, uvaja se električna kuha, obrtni obrati se 
elektrificirajo itd. Današnje potrebe mesta in okolice, 
zlasti razvojna bodočnost pa postavlja sedanjo občin
sko upravo j)red nove, velike naloge v pogledu pre
skrbe električnega toka. O tem prihodnjič. 
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